
 

 

Zápis z jednání výboru RPKO, konaného přes aplikaci Teams dne 29. 5. 2025 
Přítomni: Daďourek, Janoš, Strnad, Konrád, Poborská, Milerski, Mareš 

Hosté: Cieslar 

 
Program: 

1) Zahájení 

2) Informace o sběru vzorků DNA ovcí, informace k zlepšení aplikace Igenetikakoz.cz pro zadávání 

vzorků DNA ovcí, reakce na nabídku SVU Jihlava  

3) Projednání výjimek pro ověření původu beranů 

4) Diskuse, různé  

 

1. Jednání zahájil předseda výboru RPKO Mgr. Daďourek v 19,10 hodin. Zapisovatelem určen Ing. 

Konrád, ověřovatelem zápisu Ing. Janoš. 

 

2. Ing. Mareš a Ing. Konrád seznámili přítomné se závěry schůzky s představiteli ČMSCH, a.s. Ing. 

Kučerou a Ing. Lipovským k úpravám internetové aplikace Igenetikakoz.cz. Bylo dojednáno, že 

chovatel uvidí v aplikaci u svých zvířat, která byla genotypována laboratorní číslo protokolu, 

výsledek genotypu scrapie a výsledek ověření původu testovaného jedince, dle metody SOP4 

(analýza DNA microarray SNP). Tyto údaje budou přenesené do dat PK a budou tištěné 

v zootechnickém osvědčení testovaného zvířete.  

Bylo projednáno, že ověření původu se bude provádět pouze přes SNP čip v laboratoři ČMSCH. 

V SVU Jihlava se testovat nebude až na udělené výjimky schválené výborem RPKO. 

Výjimky budou udělovány pouze se souhlasem výboru RPKO a to v případech, že otec nebo matka 

testovaného beránka již nežije a chovatel nezajistil vzorek DNA. V případě, že jeden z rodičů 

beránka uhynul nebo byl přesunut k jinému chovateli a to do konce listopadu 2024 a není možno 

zajistit jeho DNA, tak výbor rozhodne o udělení výjimky na základě žádosti chovatele a může uznat 

ověřený původ pouze ze strany jednoho z rodičů. V jiných případě si může chovatel požádat výbor 

RPKO o možnost provedení ověření původu v SVU Jihlava, který si však sám zaplatí. V případě, že 

ověření původu bude souhlasné, bude moci být beránek klasifikován, ale musí být odebráno jeho 

DNA pro základní testaci SNP v laboratoři ČMSCH, a.s.. 

Výsledky rozborů zvířat dle testace SNP se do ZO zveřejňovat zatím nebudou.  

Chovatelé budou používat tiskopis - Žádost o výjimku, který vytvořil Ing. Janoš. 

 

3 Výbor projednal a udělil výjimku na základě předložených žádostí o výjimku a doložených výpisů 

z ústřední evidence těmto žadatelům: Abertamy s.r.o., Jiří Tancer, Václav Červenka, kde dle 

doloženého výpisu z UE, jeden z rodičů uhynul v období do 30. 11. 2024.  

Žadateli Sedlečko s.r.o. výjimka udělena nebyla, protože ve výpisu z UE byl datum vyřazení matek 

beránků až v březnu 2025. Chovatel si však bude moci původ beránků ověřit v SVU Jihlava na své 

náklady. V případě, že budou původy souhlasné, bude umožněna klasifikace beranů. DNA pro 

testaci SNP bylo u beranů odebráno a předáno do laboratoře k testování. 

Výbor schválil žádost MVDr. Kateřiny Tejnilové o klasifikaci svých beranů přímo ve svém chovu. 

Klasifikovat by se mělo přes 20 beranů. 

 

4. Výbor projednal návrh Klubu Zwartbles na posuzování standardu délky bílé barvy ocasu u 

plemenných beranů. Klub požaduje, aby se bílá barva od jedné 1/2 do ¾ délky ocasu hodnotila 

snížením o jednu třídu hodnocení a ne vyřazením. Výbor tento požadavek nedoporučuje, ale bude 

sledováno šlechtiteli, jaké procento jedinců s takto zbarvenými ocasy se v populaci vyskytuje. Podle 

tohoto zjištění bude poté rozhodnuto o možné změně úpravy standardu. 



 

 

Výbor projednal účast na programu QL26010271 – Vliv změny klimatu na výskyt původců 

vybraných onemocnění v chovech přežvýkavců a jejich prevence. Předkladatel projektu je ZTF 

Jihočeská univerzita České Budějovice a VÚŽV Uhřiněves. SCHOK bude v tomto projektu působit 

jako uživatel zjištěných výsledků projektu pro potřeby chovatelů v jejich chovech.  

 

Po projednání všech bodů programu předseda výboru RPKO jednání ukončil 21:10 hodin. 

 

Zapsal: Ing. Richard Konrád 
 

Ověřil: Ing. Tomáš Janoš, PhD. 
 

 


